

EVIDENCE

[Recorded by Electronic Apparatus]

[Texte]

Tuesday, July 5, 1988

• 1111

The Chairman: The committee will come to order. This legislative committee has been struck to study Bill C-73, an Act to provide for the implementation of an agreement respecting Indian lands in Ontario; Bill C-122, an Act to amend the Indian Act (by-laws and membership rules); and Bill C-123, an Act to amend the Indian Act (minors' funds and surviving spouse's preferential share).

I am the acting chairman this morning; our chairman was not able to be here. Just as a reminder to committee members and those who are with us this morning, this is a non-smoking meeting.

We will call our witness from Treaty 3, Grand Council Chief Robin Green. Welcome to the committee this morning, Chief Green. We are pleased you are able to be here with us. If you would like to read your presentation this morning, please feel free to do that, and leave some time at the end for members to pose questions. Again, welcome.

Chief Robin Green (Grand Council Chief, Treaty 3): Thank you, Mr. Chairman.

[Witness continues in native language]

I would just like to express my appreciation for being allowed to make a presentation on behalf of Treaty 3. I am not going to read the documents before you because they are self-explanatory, and it will take some time to read them through.

I am here mainly with respect to Bill C-73, in that the Treaty 3 organization was never part of any lands agreement, except the 1924 lands agreement, and we maintain that position. In 1873 the treaty was made, and in 1924 one of those documents refers to the treaty. I will just outline one of the things it says when it mentions the treaty in 1873:

And whereas by the said agreement it was further provided that, as to the Reserves set aside for the Indians under a certain treaty made in 1873... the precious metals should be considered to form part thereof and might be disposed of by the Dominion of Canada...

We feel it jeopardizes us, particularly if we were to abide by Bill C-73. I think it is only fair to say that if in fact the Dominion of Canada and Grand Council Treaty 3 sign an agreement between themselves, they really should be sitting around the table to find a way to resolve the land dispute. I think it is only proper to be able to get that understanding rather than to have a third party coming in to view the situation. I am referring to the Province of

TÉMOIGNAGES

[Enregistrement électronique]

[Traduction]

Le mardi 5 juillet 1988

Le président: La séance est ouverte. Le Comité législatif est chargé d'examiner le projet de loi C-73, Loi de mise en oeuvre d'un accord concernant les terres indiennes de l'Ontario; le projet de loi C-122, Loi modifiant la Loi sur les Indiens (statuts administratifs et règles d'appartenance); et le projet de loi C-123, Loi modifiant la Loi sur les Indiens (fonds des mineurs et part du conjoint survivant).

Je suis président suppléant ce matin, le président ayant eu un empêchement. Je rappelle aux membres du Comité et à ceux qui assistent à nos délibérations qu'il est interdit de fumer dans cette salle.

Je souhaite la bienvenue à notre témoin, qui représente les conventionnés du traité 3, le chef du Grand conseil, Robin Green. Nous sommes heureux que vous ayez pu venir ce matin. Si vous avez un exposé à lire, faites-le, tout en gardant un peu de temps pour que les membres du Comité puissent vous poser des questions. Encore une fois, bienvenue.

Le chef Robin Green (chef du Grand conseil, traité 3): Merci, monsieur le président.

[Le témoin s'exprime en langue autochtone]

Je voudrais vous remercier de m'avoir permis de faire un exposé au nom des conventionnés du traité 3. Je ne vais pas lire les documents que j'ai déposés, car ils sont très clairs, et il faudrait beaucoup trop de temps.

Ce qui m'amène ici ce matin, c'est le projet de loi C-73, et je voudrais signaler que l'organisation du traité 3 n'a jamais adhéré à un accord territorial, à part l'accord de 1924, et les choses n'ont pas changé pour nous. En 1873, un traité a été signé, et il y a un document de 1924, parmi ceux que j'ai déposés, où ce traité est cité. Permettez-moi de vous lire cette citation où il est question du traité de 1873:

Considérant qu'en vertu dudit accord, on prévoit en outre que, pour ce qui est des réserves à l'usage des Indiens en vertu d'un certain traité signé en 1873... les métaux précieux devraient être considérés comme en faisant partie et le Dominion du Canada en a l'usufruit...

Nous pensons que si nous devons nous conformer aux dispositions du projet de loi C-73, nous serions menacés. Il faut bien dire que si, en fait, le Dominion du Canada et le Grand conseil du traité 3 signent un accord entre eux, il faudrait qu'ils le fassent autour d'une table et trouvent le moyen de résoudre le différend territorial. Je pense qu'il convient de parvenir à une entente plutôt que d'avoir recours à une tierce partie qui serait observateur.